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Venø Kirke — kontakter

Konstitueret sognepræst 
Per Toftdahl
tlf. 40 46 36 25, peto@km.dk

Formand Susanne Marie Jensen
tlf. 40 83 20 60
klitten3b.jensen@gmail.com

Næstformand, sekretær og kontakt-
person Dorthe Brødbæk
tlf. 51 72 15 64  
dorthe.broedbaek@gmail.com

Kasserer og kirkeværge 
Marianne Pedersen, tlf. 23 37 83 71, 
mpvenoe12@gmail.com

Suppleant Hanne Nielsen
tlf. 23 30 75 24, 
hannenielsen@venoe.dk

Kirketjener Arne Middelhede  
tlf. 22 16 85 64 
amvenoe@hotmail.com

Kirkesanger Irma Bjerre-Pedersen
tlf. 27 21 07 49  
ibjerrepedersen@hotmail.com

Kirkesanger Benedicte Thorgård
tlf. 60 71 68 50 
benedictethorgaard@gmail.com

Organist Hans Sørensen
tlf. 30 29 69 30
organisths@gmail.com

Graver, Struer Kirkegård
Kirkegårdsleder Ole Møller  
Andersen, tlf. 96 84 92 09

Servicemedarbejder:  
Dorte Sauer

Kirkelige handlinger:  
Struer Kirkekontor, tlf. 96 84 92 00 
Mandag-fredag kl. 9:00-13:00
Torsdag kl. 15:00-17:00

VENØ  KIRKE
HØST OG EFTERÅR
Vi har for nylig fejret høstgudstjeneste i Venø Kirke - en dejlig dag med kaffe, 
boller og lotteri bagefter. Ved gudstjenesten sang vi - selvfølgelig - Grundt-
vigs dejlige høst- og efterårssalme: “Nu falmer skoven”. En salme, der fortæl-
ler om høst i gamle dage - og om menneskelivets høsttid. Nogle af salmens 
ord er mere eller mindre uforståelige for børn og unge i dag.

Tidligere biskop i Helsingør, Johannes Johansen (1925-2012), der også 
var salmedigter, har skrevet en ny salme om høst og efterår. Den ligger tæt 
op af Grundtvigs salme, men den er dog på flere punkter forskellig fra den. 
Salmen hedder: “Nu flammer skoven højt i brand” - og den synges på samme 
melodi som: “Nu falmer skoven”. De fleste af salmens ord er forståelige for 
børn og unge - og så har den en morale, som ikke findes i Grundtvigs salme! 
Jeg vil i det følgende tage eksempler frem fra begge dele.

Johansen digter om, at traktorer brummer trindt om land, når de pløjer 
og harver, og om at mågeflokken indtager de sorte marker for at blive mætte 
af ormene i furen bag ploven. Kort efter høst er markerne meget hurtigt 
sorte igen - jo, for der skal sås igen inden nogle bestemte datoer. I vers 3 
digter forfatteren: Den mark, der bølged nys som guld, snart brakkes uden 
nåde, for lo og lade bugner fuld af kornet overmåde. 

Vers 4 og 5 har en løftet pegefinger med følgende morale: Vor nød er 
ikke hungeren, det er de fyldte lagre, så fjerne rigers herremænd besætter 
vore agre. - Den gode mark skal ligge tom for tøndemål af traver, mens Afrika 
i fattigdom har børn med svulne maver. Digteren sætter her spørgsmålstegn 
ved, om vi husker på, at de, der ikke har så meget som os, skal have del i 
vores overflod. I ét af versene skriver han om, at dét, som Gud har ladet 
vokse på vor jord, ikke skal bruges på brænde, men derimod som brød på 
alles borde. Og han når frem til følgende konklusion i vers 8: Han er vor 
Skaber og vor Far, hans skaberværk et hele. Med alle dem, der intet har, vil 
han, at vi skal dele. 

Salmens slutning minder meget om Grundtvigs salme. Johansen bruger 
også billedet af et timeglas på menneskelivet - et timeglas der er fyldt ved 
fødslen, men som er tømt den dag, døden slukker for livet. Da kan vi håbe 
på, at vi kan høste af Guds nåde - ikke hvad vi selv har sået, men hvad Jesus 
har sået i os. Salmens vers 11 slutter med, at vi har lov til at tro og håbe, at: 
Hans Ånd, som alting ved og kan, er med os alle dage. Han er vor vej til livets 
land, når vi herfra skal drage. 
/ Per Toftdahl
(PS: Jeg ville gerne have bragt 
alle 11 vers, men det er ikke 
muligt på grund af rettighe-
der!) 

Foto: Jan Bendix
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VENØ  SOGN
SEPTEMBERUDFLUGTEN TIL  
THYBORØN
Vi havde en skøn fælles tur. Kørte både 
med Venø Bussen og VLTJ, og var til 
højmesse og foredrag i Thyborøn Kirke 
med efterfølgende frokost på ”Malle-
mukken”. Vi sluttede af med ”fri leg” ved 
Vesterhavet i det smukkeste vejr. Tak til 
alle deltagere samt vores søde chauffør, 
Louise.

Ny præst på Venø?
Arbejdet med at ansætte ny præst på Venø er gået i gang. Stillingen er til 
besættelse den 1. januar 2025 eller snarest derefter. Stillingsannoncen slås 
op fra den 29. oktober med ansøgningsfrist den 18. november kl. 12:00. Vi 
har vores to nye medlemmer i Venø Menighedsråd med på sidelinjen, så de 
også kan få ord at skulle have sagt.

De grå synger 
Vi mødes med Per Toftdahl - til en halv times sang fra Salmebogen, Højsko-
lesangbogen og 100 salmer - én gang i måneden på skiftende ugedage. Vi 
læser kommende søndags prædiketekst, beder Fadervor og lyser velsignel-
sen. Herefter er der kaffe og rundstykker. 

Næste gang er tirsdag den 8. oktober kl. 10:00 i Venø Kirke.

Høstgudstjenesten
Endnu en skøn sensommersøndag den 
22. september i Venø Kirke og Venø 
Børnehus med et hav af høstgaver, som 
blev bortloddet efter høstgudstjenesten. 
Tak til alle som kom og var en del af 
festen og tak for de mange høstgaver. 
Og ikke mindst tak for stor hjælp på alle 
opgaver – uden alle jer var det ikke gået 
så flot, som det gjorde.

Ved køb af lotterilodder går 
kontanterne til kollekt, hvor vi i år støtter 
Julehjælpen i Struer – her kom kr. 630 
ind. Køb af lodder via Mobilepay bidrog 
med kr. 2.905 til ”Venøs Kulturfond”, 
hvor Venø Kirke støtter gode 
ø-arrangementer.

”Op af hatten” - ønsk en  
salme/sang i Venø Kirke
Torsdag den 24. oktober  
kl. 19:00-20:00 lader Per Toft-
dahl hatten gå rundt igen, og der 
er alle muligheder for at ønske en 
fællessang enten fra Salmebogen 
eller Højskolesangbogen. Der træk-
kes et nummer op af hatten, og 
Lilly Møller akkompagnerer på kla-
ver. Kom og syng!

Druesaft og nadver
For at ingen skal være forhindret i 
at gå til alters, er det nu druesaft, vi 
serverer under altergangen.

Koncert 
Lidt i god tid, så X’et kan sættes 
i kalenderen søndag den 27. 
oktober kl. 16:00 i Venø Kirke. 
Det er en af de gudstjenestefrie 
søndage.

Programmet består af en kan-
tate skrevet af Dietrich Buxtehude: 
”Alles was Ihr tut”. Desuden synger 
koret sange/salmer udsat for kor 
af Hans Sørensen, bl.a. ”Kringsat af 
fiender”, ”Nu er det længe siden” 
og ”Som dug på slagne enge”. 

Hans indleder med et prælu-
dium ledsaget af fløjterne af J.S. 
Bach: ”Kristus, verdens trøst”. 
Eftermiddagens musik afsluttes 
med en fællessang. 

De medvirkende er et kor bestå-
ende af Venøs sangere forstærket 
af et par korister samt to fløjtespil-
lere udefra - og det er naturligvis 
vores organist Hans Sørensen, der 
står bag det hele.

/ Venø Menighedsråd  
– Marianne Pedersen

Foto: Jan Bendix

Foto: Marianne Pedersen
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VENØ  SOGN
LIV I HØJSKOLESANGBOGEN  
SAMMEN MED VENØ EFTERSKOLE
Sæt også X i kalenderen den 13. november kl. 19:00 på Venø Efterskole 
med Ole Jørgensen. Ole Jørgensen er bl.a. kendt som korleder af koret 
Gospel D’light. Før sangen er der mulighed for spisning på Efterskolen fra  
kl. 17:30. Mere følger.

Menighedsrådsvalg og valgforsamling
Vi kan med glæde meddele, at Valgforsamling 2024 i Venø Havnehus er vel 
overstået. Vi har nu to nye kandidater til Venø Menighedsråd samt to nye 
suppleanter, som har tilkendegivet, at de er en del af arbejdet i Venø Menig-
hedsråd fra 1. søndag i Advent - den 1. december - og i de næste to år. Det 
er vi meget glade og stolte over. 

De to nye medlemmer af menighedsrådet er Marlene Vandsø Pedersen 
og Flemming Kaare Klug, og de to suppleanter er Else Poulsen (1. stedfortræ-
der) og Ingrid Møller (2. stedfortræder) – alle valgt med klapsalver. Desuden 
opstillede Dorthe Brødbæk, Susanne Jensen og Marianne Pedersen – alle 
blev genvalgt. Som sidste mand i rådet sidder sognepræst Per Toftdahl. Det 
nye menighedsråd konstituerer sig snarest – mere om dette senere.

Menighedsrådsmøde
Næste menighedsrådsmøde er mandag den 21. oktober kl. 18:00 hos 
Susanne Marie Jensen, Klitten 4. Vores menighedsrådsmøder er offentlige – 
og I er altid velkomne, hvis I vil i dialog med os. Referaterne fra vores møder 
kan læses på Venøs hjemmeside under Venø Kirke/referater. Vi kan også 
kontaktes på klitten3b.jensen@gmail.com.

/ Venø Menighedsråd – Marianne Pedersen

JULESTEMNING
Der er i november julekoncert i 
Struer Kirke, som Venø Menig-
hedsråd er med til at arrangere. 
Koncertens overskud går til 
julehjælpen i Struer Provsti.
/ Venø Menighedsråd  
– Dorthe Brødbæk

Frisør Hylleberg

Riisvej 24, tlf. 30 25 90 79

SPAR Humlum

SPAR Humlum leverer varer til Venø  
hver mandag ved forudbestilling. 

 
Vesterbrogade 2, 7600 Struer,  

tlf. 97 86 11 62, mail: 0504936@spar.dk

Venø Havnecafe og Kiosk

Vinterlukket.

havnehuset@venoe.dk
tlf. 23 95 34 97 / 97 37 21 48

Venø kartofler & lam

Kartofler sælges fra Nørskov. 

facebook.com/venoekartofler
venoe-kartofler.dk - tlf. 40 31 83 02.

Venø Kro

Vi holder åbent for selskaber. 
Kontakt os venligst for information . 

 
Tlf. 97 86 80 06  

info@venoekro.dk - www.venoekro.dk

Venø Stensliberi

Havstokken 24, tlf. 20 86 18 36

Venø Urtehave

Havstokken 16, tlf. 51 92 97 38
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VENØBOEN
DET ARBEJDER VI MED
Der er i øjeblikket meget arbejde for VenøBoens besty-
relse og mailboksene bugner af mailkorrespondance. 
I nedenstående vil jeg komme lidt ind på nogle af de 
emner, der pt. fylder:

Færgen 
Struer Byråd har i deres budgetaftale for 2025 afsat mid-
ler til omlægning til elektrisk drift.  

Venø Færgen udleder ca. 270 tons CO2 årligt, 
og derfor er færgen et oplagt emne i forhold til kom-
munens ønske om CO2 reduktion. Ved at overgå til 
elektrisk drift af Venø Færgen kan Struer Kommunes 
samlede udledning af CO2 reduceres med 10 % årligt.

Færgetakster: Der arbejdes i forbindelse med vedta-
gelse af budget 2025 på at forenkle de mange takster.

Uddrag af oplægget er iflg. overfartslederen, at 
- Cykler og gående bliver gratis hele året 
- Øboer fortsat gratis hele året.
- Sæsonkort for ikke øboer (årskort) - prisen nedsæt- 

 tes, men først fra den 1. oktober 2025.
- Bil med passagerer - da billetprisen er meget lav 

 (pt. 36 kr.) er oplægget, at der ikke vil være hver- 
 ken rabat- eller gratis perioder.

- Der arbejdes med at ændre takst for autocampere, 
 så den svarer til bil med campingvogn. 

Seniorboliger
En lille opdatering omkring seniorboliger. Status er, at 
Struer Kommune arbejder på at få landzonetilladelsen 
ud i seks ugers høring. Efter endt høring og behandling 
af eventuelt indkomne svar vil der kunne udstedes byg-
getilladelse. Det betyder helt konkret, at boligerne ikke 
som først udmeldt er klar til indflytning til jul 2024, men 
først til april 2025.  

PR-gruppe
VenøBoen har nedsat en gruppe, hvis opgave bl.a. er at 
brande Venø på de sociale medier. Det handler om at 
få fortalt gode og personlige historier i ord og billeder/
videoer om at bo på Venø, og hvorfor man er ”Vild med 
Venø”. En del huse er - bl.a. på grund af seniorboligerne 
- sat til salg, og der er i den anledning udsendt en pres-
semeddelelse om ”Unik mulighed på Venø lige nu, hvor 
et generationsskifte giver usædvanligt mange boliger til 
salg”. Pressemeddelelsen blev bragt i Struer Dagblad og 
har givet en del positive reaktioner. 

Yderligere oplysninger om gruppens arbejde følger.

Campingpladsen
Pladsen er som de fleste sikkert ved til salg. Foreningen 
Venø Klit Camping er i øjeblikket i forhandling om køb 
af pladsen. Derudover er der, som det fremgår af Dag-
bladet onsdag den 24. september en privat investor 
som vil købe pladsen med henblik på at nedlægge cam-
pingpladsen for at bygge et nyt stuehus og oprette et 
stutteri på pladsen. 

VenøBoen har sendt nedenstående til Teknik-, Miljø- 
og Klimaudvalget i Struer Kommune:

Venø har et stort natur- og kystlandskabspotentiale 
som tiltrækningskraft for bosætning og turisme. Der er 
desværre meget få overnatningsmuligheder for turister 
på Venø, idet langt de fleste fritidsboliger kun benyttes 
af ejerne. 

Campingpladsen er derfor et væsentligt tilbud til 
sommerturister. Et tilbud, der ikke må forsvinde. Med 
en beliggenhed med pladser helt ned til fjorden er 
potentialet stort, modsat vil ændring af planlægning for 
området betyde, at Venø mister sommergæster og for 
altid mister en campingplads grundet restriktionerne i 
den eksisterende lovgivning. Det vil skade såvel turisme 
som reducere trafikken på færgen. 

VenøBoen er bekendt med, at de nuværende lejere 
har fået tilbudt forkøbsret til pladsen og aktuelt er i 
dialog med ejers advokat med henblik på fortsat drift og 
udvikling af en tidssvarende campingplads. 

VenøBoen ønsker derfor at tilkendegive vores ønske 
om at fastholde den gældende planlægning, der udlæg-
ger områdets anvendelse til camping.

VenøBoens bestyrelse ser det som et aktiv for øen og 
færgefarten, at der fortsat er en campingplads på øen. 

Sagen har været behandlet i Teknik-, Miljø- og 
Klimaudvalget, hvor et flertal er positivt indstillet over for 
en ændring af områdets anvendelse ved salg til anden 
side. Sagen skal nu til endelig behandling i Byrådet. 

/ VenøBoen – Alice Frederiksen

Arkivfoto:  Venø Klit Camping
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VENØBOEN
GENERALFORSAMLING
Der afholdes, som tidligere meddelt, generalforsamling den 21. oktober  
kl. 19:00 i spisesalen på Venø Efterskole.

Aftenen indledes med et indlæg ved beredskabsdirektør Claus Bo Nielsen: 
”Venøs kriseberedskab: Hvad kan venøboerne gøre, og hvad gør vi?” 

Herefter begynder generalforsamlingen i henhold til vedtægterne med 
følgende dagsorden:

1. Valg af dirigent
2. Formandens beretning
3. Fremlæggelse af regnskab
4. Indkomne forslag
5. Fastsættelse af kontingent
6. Valg til bestyrelsen samt 2 suppleanter.  

På valg er: Ane Kathrine Thorgaard, ønsker ikke genvalg, Hans Peter 
Aarslev, modtager genvalg og Alice Frederiksen, modtager genvalg.

7. Valg af revisor
8. Eventuelt

Efter generalforsamlingen er VenøBoen vært ved kaffe og kage.

/ VenøBoen – Alice Frederiksen

VENØBOENS IDÉER OG FORSLAG TIL PLANSTRATEGI
I juni besluttede Struer Kommune Planstrategi 2024, der skal være ramme 
for arbejdet med den kommende kommuneplan. Samtidig blev borgere og 
organisationer opfordret til at komme med idéer og forslag, der kan med-
virke til at skabe udvikling af bl.a. lokalområderne i kommunen.

VenøBoen har fremsendt sine ønsker til ændringer i de eksisterende ram-
mer for udvikling. Forslag og idéer er hentet i de senere års udviklingsplaner 
og er grupperet under følgende temaer:

1. Bosætningsområder, mindre boliger
2. Erhverv og turisme
3. Natur og landskab
4. Energiomstilling – selvforsyning

Kun få af forslagene vil kunne virkeliggøres med den gældende lovgivning. 
VenøBoen har derfor samtidigt opfordret Struer Kommune til at iværksætte 
arbejdet med ”øudviklingsplan”. Øudviklingsplanen er det formelle værktøj, 
som kan benyttes til at søge dispensationer fra Plan- og Naturbeskyttelseslo-
vene.

VenøBoens forslag og idéer til Planstrategi 2024 kan fås ved henvendelse 
til VenøPostens redaktion: vp@venoe.dk.
/ VenøBoen – Jan Bendix

 
 
 
 
 
 

Planstrategi 2024 
i Struer Kommune 
Forslag og idé er udarbejdet af beboer- 
foreningen VenøBoen med baggrund i 
eksisterende udviklingsplan og ønsker til 
udvikling i den kommende 10-års periode. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

VenøBoen  |  Planstrategi 2024 i Struer Kommune  |  2024-09-11  

Foto: Jan Bendix
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DET  SKER
VENØ PÅ BUDGETTET
I september indgik Struer Byråd aftale om det kommunale budget for 2025. 
Budgettet rummer mindst to områder af væsentlig betydning for Venø. 

Det ene drejer sig om færgeomstilling – og har sammenhæng med 
energiomstillingsprojektet nævnt i kolofonen.

Det andet drejer sig om autocampere og deres placering. Venø har for 
tiden kun Venø Havns fire pladser til rådighed. Behovet for pladser vokser 
stærkt, så der er behov for at planlægge flere pladsmuligheder.

I rubrikkerne vises pluk fra byrådsaftalen om emnerne (www.struer.dk).
/ VenøPosten – Red.

NYE ØBOERE OG ØLIVETS VÆRDIER
Vi har på VenøBoens opfordring fået en aftale om et foredrag med Jens 
Westerkov Andersen (Ph.d.-stipendiat i ø-sociologi) og Jørgen Rasmussen 
(Ø-filosof og forfatter). De har begyndt foredragsturne i anledning af Sam-
menslutningen af Danske Småøers 50-års jubilæum med titlen: ”Hvem er de 
nye øboere, og hvilke værdier rummer ø-livet for dem?” Foredraget afdæk-
ker, hvem tilflytterne til øerne er i disse år, og hvilke værdier, erfaringer og 
drømme, som får dem til at vælge øliv på netop vores ø. 
De tager udgangspunkt i:

• Er vores ø den samme som den, vi selv bosatte os på engang.
• Hvad gør sig gældende på vores ø lige nu, og ikke mindst for tilflyttere.
• Hvilke betydningsfulde forandringer er der sket i de senere år.
• Hvilke tanker og drømme har vi om vores muligheder i de kommende 

år.
Ud over dette har VenøBoen givet punkter, som vi gerne vil have dem til at 
belyse. Foredraget afholdes den 7. november kl. 19:30 i Havnecafeen. 
Entré 50 kr. VenøBoen er vært ved kaffe og kage. Ingen tilmelding – mød 
blot glad op.
/ Foredragsgruppen – Kirsten Jensen

CLEAR ENERGY  
– VENØ ENERGIOMSTILLING
VenøBoens bestyrelse har ønsket 
at vide mere om og få status på 
energiomstillingsprojektet, som 
VenøBoens energigruppe har 
arbejdet med igennem adskillige 
år. 

De første initiativer til omstilling 
på energiområdet blev taget 
allerede i 2010. Resultaterne fra 
den gang har sat synlige spor på 
mange af Venøs hustage.

På bestyrelsesmødet den 3. 
oktober fortæller energigruppen 
(Morten Gjern, Skafti Halldórsson 
og Jan Bendix) om projektforløbet 
og det igangværende EU-støttede 
tekniske projekt, hvori også Struer 
Kommune deltager.

Projektet udføres af fageks-
perter fra EU og har til formål at 
afdække muligheder og begræns-
ninger af teknisk, miljømæssig og 
finansiel karakter.

Arbejdet med energiomstilling 
på vejen mod CO2-neutralitet 
og beskrivelsen af det igangvæ-
rende projekt er dokumenteret 
og kan fås ved henvendelse til 
energigruppen. 
/ Energigruppen – Jan Bendix

Foto: Jan Bendix
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DET  SKETE
HISTORIEN BAG STENEN?
Er der nogle på Venø, der kender 
lidt mere til detaljerne for opsæt-
ningen af mindestenen for Emma 
Jacobsen i krydset ved Venø Kirke 
og Venø Skole?

Jeg har talt med flere på Venø, 
som ved lidt eller en del, men det, 
jeg efterspørger, er helt præcist, 
hvornår stenen er sat op, og af 
hvem?

Mindedatoen på stenen er den 23. juni 1933, så det er nok i nærheden af 
den dato, stenen er sat op?

Grunden til mit spørgsmål er, at teksten på stenen er helt ulæseligt, og 
jeg synes, at det kunne være rart at få den restaureret, og det taler jeg med 
Struer Kommune om for tiden.

Jeg ser af og til turister står ved stenen og forsøger at tyde teksten, men 
det er helt umuligt.

Hvis Struer Kommune skal gå ind i sagen, vil de imidlertid være helt sikre 
på, at vi kender ”ejerskabet” til stenen – derfor mit spørgsmål?
/ Marianne Pedersen, Riisvej 12D

NU FALMER SKOVEN…
... og det mærker vi i den grad i Venø 
Havnecafé og Kiosk – der blev stille.. 
meget stille… i september måned. 

Vi låste derfor dørene for sidste 
gang i sæson 2024 søndag den 29. 
september. 

Vi vil gerne benytte lejligheden til at 
takke for støtte og opbakning til vores 
arrangementer i løbet af sæsonen. 

En særlig STOR TAK til vores frivillige 
hjælpere, som giver en hånd med, når frituregryden ikke virker, til særlige 
arrangementer eller bare en helt almindelig dag, når én af os har brug for at 
holde fri. 

Men helt i vinterhi går vi dog ikke! Vi kan allerede nu afsløre, at vi afholder 
julestue lørdag den 7. december kl. 14:00-17:00. Se mere i næste num-
mer af VenøPosten. Og hvem ved, måske dukker der andre arrangementer 
op i løbet af vinteren. 

Har du planer om et arrangement for familie, kollegaer eller gode venner, 
hvor du gerne vil have os til at lave maden eller kagebordet så tøv ikke med 
at kontakte os.
/ Venø Havnecafé og Kiosk – Dorte Sauer og Alice Frederiksen

BOLIGER TIL SALG

Villa: Kimingen 6
Bolig: 166 m² + 83 m² carport
Grundareal: 1.753 m²
Pris: kr. 2.975.000

Villa: Riisvej 14
Bolig: 146 m² + 35 m² carport
Grundareal: 1.087 m²
Pris: kr. 1.495.000

Villa: Havstokken 22C
Bolig: 128 m² + 45 m² carport
Grundareal: 960 m²
Pris: kr. 1.075.000

Se mere på nybolig.dk

/ Jesper Friis Gammelmark
Nybolig Struer-Vinderup
Vestergade 4, 7600 Struer
Tlf. 97 85 55 55
Mail: 7600@nybolig.dk

Foto: Jan Bendix

Foto: Jan Bendix

BØRNEHUSET
Bestyrelsessammensætning efter 
konstituering den 27. august i 
Venø Børne- og Ungdomshus::

Flemming Damgaard 
(formand), H. P. Aarslev (næst-
formand), Mette Jaffke (kasserer/
udlejning), Vibeke Staunstrup 
Borbjerggaard og Annette 
Hylleberg.

Kontingentopkrævning sker i 
løbet af oktober måned.
/ Venø Børne- og Ungdomshus  
- H. P. Aarslev

VenØ    
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DET  SKER
PLADS TIL EN TIL?
Den 31. januar 2025 er VenøBoen ”husvært” for fælles besty-
relsesmøde mellem LAG Småøerne og Sammenslutningen af 
Danske Småøer. I alt forventer vi 20-25 deltagere, der i et døgn 
skal beskæftige sig med udfordringer og muligheder for med-
lemskredsens 27 småøer.

Vi får brug for overnatningsmuligheder for vores gæster. Derfor efterlyser 
vi venøboere, der kan stille værelse til rådighed natten mellem den 31. januar 
og 1. februar. Der er ikke andre forpligtigelser, idet måltiderne indtages 
enten i Havnecafeen eller på Nørskov.  

Send mig en mail med oplysning om, hvor mange overnattende gæster 
du har plads til. Min mail er alice@venoe.dk.

For yderligere oplysninger om arrangementet kontakt Jan Bendix (tlf.  
40 42 21 05, bx@jbx.dk), der er ansvarlig for mødegennemførelsen.

På forhånd tak for hjælpen.
/ VenøBoen – Alice Frederiksen

HVAD ER NU LIGE LAG SMÅØERNE?
Udvikling af lokalsamfundene på småøerne sker 
sjældent uden penge til gennemførelse. Det er 
baggrunden for, at politikerne herhjemme og i 
EU har skabt LAG-ordningen. LAG står for Lokale 
Aktions Grupper. I praksis er LAG opbygget som en 
forening, hvor øboere over 15 år gratis kan blive medlemmer og være med 
til at skabe fremtid for øen. 

Når øboere i foreninger, som iværksættere, erhvervsvirksomheder eller 
enkeltpersoner har idéer, der kan styrke lokalområdet, så kan LAG økono-
misk være med til at finansiere initiativerne.

Kig ind på www.lag-smaaoerne.dk, der er LAG’s nye hjemmeside og læs 
mere om projekter, medlemskab, nyhedsmails og hjælp til at søge midler. 
Hjemmesiden viser masser af eksempler på projekter, der allerede er støttet. 
Ansøgningsfristen for næste mulighed for at få del i midlerne er den 26. 
november.

Kontakt eventuelt undertegnede for yderligere oplysninger og tips.
/ LAG Småøerne – Jan Bendix

FARVEL TIL FLAG
Hvis ellers Regeringens finanslovsforslag vedtages uændret, så er 2024 et 
farvel til den ordning, som hidtil har givet støtte til udvikling af aktiviteter 
med relation til fiskeri og havne. FLAG har været organiseret ligesom LAG (se 
ovenfor).

Venø Havn er som en af de sidste ansøgere indstillet til at få midler til sol-
celler på Havnehuset og vandforsyning til værkstedsbygningen på havnen. 
Arbejdet forventes gennemført inden frosten sætter ind.
/ VenøPosten – Red. 

BOLIGER TIL SALG

Villa/Fritidshus:
Havstokken 22B
Bolig: 149m² + 36m² carport  
+ 10m² udhus
Grundareal: 954m². 
Pris: kr. 4.795.000

Fritidshus: Kimingen 5
Bolig: 83m² + 15m² udestue  
+ 20m² carport
Grundareal: 1017m² 
Pris: kr. 1.595.000

Villa/Fritidshus:
Nørskovvej 2A
Bolig: 155m² + 90m² udhus
Grundareal: 3.274m²
Pris: kr. 1.795.000

Se mere på: edc.dk. 

/ Patrick Krarup Rasmussen 
EDC Ejendomsgruppen
Mundbergs Allé 1, 7600 Struer 
v/ Gitte Lund Ellebæk 
tlf. 97 85 19 00 
mail: 705@edc.dk

Store maledag af  

FLAG/LAG finansieret bygning.

Foto: Jan Bendix
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FEST OG FARVER
VenøBoen

Alice Frederiksen (formand og ø- og 
færgerepræsentant), tlf. 21 48 97 37  
alf-venoe@live.dk

Søren Lang Hindkjær (kasserer) 
tlf. 42 12 58 99, soeren@venoe.dk

Ane Kathrine Thorgård (sekretær), 
Hans Peter Aarslev, (ø-repræsentant), 
Mette Haunstrup Larsen (kontaktud-
valgsmedlem), Michael Poulsen og 
Peter Petersen.

Medlemskab af VenøBoen opnås ved  
at indbetale kr. 150,- pr. voksen til: 
Hvidbjerg Bank, konto 75005004298 
eller via MobilePay 720085.

venoe.dk/foreninger/venoeboen

Venø Børne- og Ungdomshus

Børnehuset kan lejes af alle! 

Priser for øboere:
1 dags leje:  150 kr.
Døgnleje: 350 kr.
2 døgns leje:  600 kr.

Priser for ”udenøs”:
1 dags leje:  500 kr.
Døgnleje: 800 kr.
2 døgns leje:  1.500 kr.

Pris for 1 uges leje (for alle) 4.000 kr.

Vedrørende leje af huset kontakt  
Mette Jaffke på tlf. 23 27 22 99. Et 
medlemskab koster kr. 100 pr. per-
son pr. år og sker ved indbetaling af 
beløbet via MobilePay til 333839. Vi 
opfordrer brugere af huset til at tegne 
medlemskab. 

Sygeplejerske på Venø 

Mette Jaffke, Strømmen 14, Venø
tlf. 23 27 22 99

Hjertestartere

 - Ved Børnehuset, Lønningen 2
 - Færgelejerne på Venø og Kleppen
 - Havstokken 10
 - Cykelskuret ved Venø Efterskole, 
Nørskovvej 8

Venø Klit Camping

Klitten 10, Venø, venoeklit@gmail.com  
tlf. 26 68 80 40 (omstilling til Nana 
Beyer Agger)

KORT SAGT 
Vi havde en rigtig fin åbningsfest af petanquebanen, som billederne viser.

25 - 30 personer - solskin - flag overalt på havnen - happy hour i havnekio-
sken - højt humør og petanquespil.
/ Petanque – Per Vestergaard 

SOL OG SOMMER – RIISVEJ FESTER
På årets skønneste og varmeste dag afholdt Riisvej med dens beboere fest 
lørdag den 7. september. 33 deltagere med børn, unge og voksne samledes i 
carport og telt i nr. 18.

Festudvalgets indledning med sangen “Septembers himmel er så blå“ 
kunne ikke være mere aktuel. Et guddommeligt stemningsbillede fra sangen 
nærmest sænkede sig over stedet:

“Der var en lørdags stille ro mellem træer og tage... og som aftensolen 
på sin flugt bag sorte grene forsvandt“... da blev de kulørte lamper tændt og 
oceaner af mad og vine bragt til bords.

Kartoffelretter, salater, brød, møre stykker oksemørbrad, pølser og des-
serter i lange baner. God stemning, snak og latter fyldte gadebilledet. Have 
og orangeri kunne benyttes i lanternernes og fakkellysets skær. En mere 
vellykket fest kunne ikke ønskes.

Alt i alt en hyggelig vejfest, som efter vedtagelse gentages næste år.
/ Birgitte Ganer, Riisvej 18

Fotos: Birgitte Ganer

Foto: Erling Roseth
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DET  SKER
FRA HAVETS DYB TIL OVERFLADEN
Joachim Toftgaard (42) (foto) er ny mand på Venø Færgen. Han har en 
uddannelse som skibsfører fra Martec, Skagen Skipperskole og én som 
erhvervsdykker. Dykkeruddannelsen tog han under et halvt års ophold i 
Australien. 

Som skibsfører og dykker har Joachim først arbejdet i adskillige år hos JD 
Contractor og senest hos Ziton, der reparerer havvindmøller (gearkasser, 
vinger osv.) i Nordsøen.

Det er de bedre muligheder for at være en del af sin familie, der har lokket 
Joachim til Venø Færgen. Han bor sammen med sin kæreste og deres to 
døtre i Sørvad - og med sin mor i nærheden.

”Jeg er ikke vant til at sejle med skibe i Venø Færgens størrelse, men det 
har ikke været svært at vænne sig til”, fortæller Joachim. 

”Jeg havde dog ikke forventet, at der på den lille strækning kan være en 
strøm, der er lige så stærk, som på havet”.

”Her på færgen har det til at begynde med været noget af en udfordring 
at hitte ud af de mange forskellige kort, aftaler og klistermærker, som er i 
brug, når der ikke betales med billetmaskinen. Der er vist ganske mange års 
historie og tradition i de systemer.”

Udover systemerne får Joachim kending af de mange nye ansigter og 
biler!
Velkommen fra dybet til Venøsund.
/ VenøPosten – Jan Bendix

DEN STORE VALS  
- KLASSISK MUSIK MØDER FOLKEMUSIK 
Som annonceret i september afholder vi koncert 
under musikfestivalen Klassiske Dage, Holstebro. 
Hele festivalprogrammet kan ses på www.klassiskedage.dk. Det sker lørdag 
den 5. oktober kl. 15:15 på Venø Efterskole (bemærk nyt tidspunkt!). 

Orkesteret DUEN, Det Danske Ungdomsensemble under ledelse af 
Morten Ryelund, spiller sammen med Harald Haugaard, som repræsenterer 
det ypperste inden for dansk folkemusik. 

“To spillemænd på rejse” som belyser spørgsmålene: 
• “Er der en sammenhæng mellem italiensk barokmusik og skotsk 

folkemusik?”. 
• “Giver det overhovedet mening at bruge begrebet folketone?”.
• “Hvad er forskellen på en spillemand og en violinist?”.

Entré: kr. 150 for ikke-medlemmer af Venø Musik. For unge er der gratis 
adgang. 
/ Venø Musik – Grethe Munk-Andersen 

Foto: Jan Bendix

Harald Haugaard
Foto: www.klassiskedage.dk

Morten Ryelund
Foto: Nikolaj Lund
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TRAFIK

Per Vestergaard som turguide.

”..OG DET SKETE I DE DAGE”
Trafikanterne på vej fra eller til færgen kunne i perioden den 4.-11. septem-
ber se en mast i vejsiden på Strandbjerggårdvej. Masten er udrustet med 
lasersensorer og indsamler data af biltrafikken på strækningen i begge ret-
ninger – og så måler den også kørselshastighederne!

Her bringer vi hovedresultaterne fra optællingen, som kan give anledning 
til mange analyser og vurderinger. Bemærk fx hastighedsmålingerne og 
forskelle mellem hverdage, og lør- og søndage!

Er der mellem vores læsere en eller flere, der har mod på fortolkning af 
det fulde materiale, så henvend jer til redaktionen: vp@venoe.dk.
/ VenøPosten – Red. 

Færgetrafik  
i august

 2024 2023
Passagerer ............ 26.688 .....27.000
Personbiler ............ 12.398 .....12.084
Busser ........................... 484 ...........546
Lastbiler ....................... 166 ...........152
Gods (tons) ................. 287 ...........201
Cykler.........................2.018 ....... 1.948
Campingvogne ............62 ............. 32

Foto: Jan Bendix

Laserstanderen ved tidligere måling på 

Venø.
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Ø  OG  UDKANT
ØEN OG KIRKEN
Syv venøboere blev i september valgt til det kommende menighedsråd. Det 
er syv ud af 145 venøboere, der er medlemmer af Folkekirken. Tak til de syv, 
som påtager sig opgaven med at fastholde og udvikle livet i og omkring kir-
ken.

Menighedsrådets opgaver er ”noget af en blandet bolchebutik”. Arbejdet 
strækker sig fra ansvaret for anlæg og bygninger til medarbejderpleje. Opga-
verne er ikke altid lige nemme at gå til. Arbejdet er styret af bureaukratiske 
regler, der rager langt ud over de sædvanlige regler, der gælder i det frivillige 
foreningsarbejde i øvrigt. Det kom fx frem ved valghandlingen i den såkaldte 
”Valgforsamling”.

Venø Menighedsråd og det kirkelige arbejde rækker betydeligt længere 
ud i lokalsamfundet end mange af de 145 medlemmer formentlig tænker 
over. 

Venø Kirke blev etableret tilbage til 1750. Præstens opgaver var både 
at tjene øboerne som præst i sædvanlig forstand og samtidig være lærer 
for øbørnene. Det betød en tæt kontakt med sognebørnene og deres 
dagligdag. Til trods for, at præstearbejdet i dag formelt set kun udgør 30 % af 
Venøpræstens arbejdstid, så sikrer bopælspligten forankringen på øen.

Skoleforpligtelsen har kirken ikke længere, men heldigvis er Venø Kirke, 
præsterne og menighedsrådet fortsat engageret i lokalsamfundets ve og vel 
også på andre måder end gennem kirkeforpligtelserne.

En stor del af øens fællesskaber og aktiviteter sker gennem personlig og 
økonomisk medvirken fra Menighedsrådet og medarbejderne. Det sker gen-
nem foredrag, VenøPosten, musik- og koncertarrangementer i og udenfor 
kirken, børnekonkurrencer, udflugter og meget andet.

Kirken er en grundpille i lokalsamfundet og 145 venøboere er med til at 
sikre den. 
/ VenøPosten – Jan Bendix 

UDKANT OG/ELLER HJEM
Folketingsmand Bjørn Branden-
borg (S) og forfatter, journalist Lars 
Olsen har netop udgivet bogen: 
“Det de kalder udkant kalder vi 
hjem”. 

I bogen tager de fat i de uba-
lancer, som er med til at opdele og 
måske splitte vores lille land. Med 
statistikker, let tilgængelig grafik 
og personlige oplevelser når forfat-
terne frem til 10 bud på, hvad der 
kan skabe bedre sammenhæng 
mellem by og landdistrikter. Her er 
et udpluk af forslagene:
• opgør med skattefrie bolig-

gevinster
• efterspørgselsbestemt trafiksy-

stem i tyndtbefolkede områder
• statstilskud til isolerede folke-

skoler og daginstitutioner
• nyt uddannelses-Danmarkskort 

og taxametersystem
• decentral borgerservice med 

hjælp fra levende mennesker
• ny banklåneordning til bolig  

og erhverv
• fælles naturressourcer
• friere budgetrammer for  

kommunerne
• nyt udligningssystem for  

kommunerne
• regional planlægning af  

grønne job

Bogen rammer ind i centrale udfor-
dringer, som kan imødekommes, 
når fællesskaberne virker både 
lokalt og nationalt. 
/ VenøPosten – Jan Bendix

Det de kalder udkant  
kalder vi hjem
Forfattere: Lars Olsen og  
Bjørn Brandenborg
Forlag: Gyldendal
ISBN: 9788702419214Foto: Jan Bendix
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EFTERSKOLERNES  DAG

Fotos: Jan Bendix
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LINJETURE
September har været fyldt med forskellige oplevelser her på skolen. Eleverne 
har været på linjeture ud af huset. Friluftlinjen har været på kanotur i den 
sydlige del af Nationalpark Thy, hvor de nød det solrige vejr om dagen og 
hyggede rundt om bålet om aftenen. Surf- og Sejladslinjen har været i Klit-
møller, hvor de bølgesurfede, de har sejlet til Handbjerg og efterfølgende til 
Gyldendal for at overnatte. Kunstlinjen samt Forfatterlinjen har oplevet en 
masse forskelligt i Aarhus. De har blandt andet været på AROS, deltaget i 
oplæsning på Løve’s bogcafé og besøgt kunstneren Mormor.

En weekend med gang i
Den sidste weekend i september havde vi besøg af cirka 160 forældre til 
vores nuværende elever. De stemplede ind til sang, dans, møde om elev-
fester, hyggeligt samvær og aktiviteter på linjerne. Vi gentog successen fra 
sidste år og havde igen besøg af Julius Mygind, som holdt et foredrag om at 
være ung med udgangspunkt i hans egne oplevelser.

Søndag var Efterskolernes Dag, hvor elever og lærere modtog en masse 
nysgerrige unge mennesker og deres forældre. Her hørte de om livet på 
Venø Efterskole, fik muligheden for at opleve, hvad linjetimerne har at byde 
på samt høre om Venø 9 og 10.
/ Venø Efterskole – Tage Jepsen og Mia Guldbrandsen

Foto: Venø Efterskole

Foto: Venø Efterskole

Foto: Venø Efterskole



5. oktober kl. 15:15 Venø Musik: Den Store Vals, efterskolen

6. oktober kl. 10:30 Højmesse v/Per Toftdahl

8. oktober kl. 10:00 De grå Synger v/Per Toftdahl

13. oktober kl. 09:00 Højmesse v/Jan Bjerglund

20. oktober kl. 09:00 Højmesse v/Per Toftdahl

21. oktober kl. 18:00 Menighedsrådsmøde, Klitten 4

21. oktober  kl. 19:00 VenøBoens generalforsamling, efterskolen

24. oktober kl. 19:00 ”Op af hatten” – ønsk en salme/sang, Venø  
    Kirke 

27. oktober kl. 16:00 Koncert, Venø Kirke

3. november kl. 19:00 Allehelgensgudstjeneste v/Per Toftdahl 

Badminton: Mandage kl. 20:15-21:15 i efterskolens hal 

Fitness: Alle dage kl. 7:00-22:00 i efterskolens hal

Fællesbadning: Lørdage kl. 8:00 (mødested v/saunaen på havnen) 

Team Recycling: Lørdage kl. 9:00, Venø Havnecafe & Kiosk

Tirsdagsholdet: Tirsdage kl. 9:00-12:00, Venø Havn

Yoga: Onsdage kl. 17:30-18:30 i efterskolens hal (fra uge 42)

OKTOBER

Indlæg og/eller optagelse i kalenderen, 
der ønskes bragt i VenøPosten novem-
ber 2024 bedes sendt til: vp@venoe.dk 
senest 

den 23. oktober

i elektronisk form (uden formatering, 
indryk og spalter mm.). Indlæg er dog 
også velkomne fra folk uden elektroni-
ske forsendelsesmuligheder.

VenøPostens spalter er åbne for alle. 
Signerede meningstilkendegivelser opta-
ges. Redaktionen forbeholder sig ret til 
af pladshensyn at redigere og forkorte 
det indsendte materiale.

Kommentering af meningstilkende-
givelser kan ikke forventes at ske før i det 
følgende nummer af VenøPosten.

Udgivere: VenøPosten udgives af Venø 
Menighedsråd og VenøBoen.

Abonnement: VenøPosten kan tegnes i 
abonnement ved henvendelse til udgi-
verne.

Redaktion og layout: Jan Bendix og  
Bettina Kjær

Korrektur: Marianne Pedersen

Fotografer: Christian Dehnfeld Morten-
sen og Erling Roseth

Trykning: Jan Bendix a/s 

venoe.dk/venoeposten

Venø-kalender
På venoe.dk findes en årskalender med 
alle registrerede ø-aktiviteter så langt 
frem, som arrangørerne indmelder dem. 
Brug kalenderen som værktøj i planlæg-
ningen og registrer via  
webmaster@venoe.dk, når arrange-
mentstidspunkt foreligger.

Næste gang vi ses
VenøPostens næste udgave er hos vores 
læsere i uge 44.

/ VenøPosten – Red.

Foto: Jan Bendix


